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سفری برای احیای احتمالی مذاکرات

استیضاح مشکلی را حل نمی کند

پیام رئیسی به ملت افغانستان
آیت ا... سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور 
در پیام تسلیتی به ملت مسلمان افغانستان به  
مناسبت جان باختن شماری از مردم این کشور 
در واقعه زلزله آورده است: به جمعیت هلال 
احمر ماموریت داده ام با حداکثر توان ممکن در 
فرایند کمک به زلزله زدگان و شما مردم عزیز 
فعال باشند. ملت و دولت ایران در کنار شماست 
و در این ابتلای عظیم حق همسایگی را به جای 
خواهد آورد. متن پیام رئیس جمهور به شرح 
زیر است؛ انالله و اناالیه راجعون ملت صبور و 
رنج کشیده افغانستان خبر وقوع زلزله در شرق 
افغانستان و جان باختن شماری از مردم مسلمان 
و هم زبانان و همسایگان نجیب ملت ایران، 
جانکاه و غم انگیز بود. اینجانب بروز این حادثه 
مصیبت بار را به یکایک مردم افغانستان تسلیت 
می گویم و برای جان باختگان، رحمت و غفران 
الهی مسئلت می کنم. بسیار متاسفم که سال ها 
اشغالگری آمریکا مانع از توسعه زیرساخت های 
شهری و روستایی افغانستان عزیز شده و این 
مساله امروز روند امداد به خسارت دیدگان و 

مجروحان زلزله را دشوار کرده است. 

 تسلیت یادگار امام 
به مردم افغانستان

آیت ا... سید حسن خمینی با تسلیت فاجعه 
زلزله در افغانستان نوشت: امیدوارم جامعه 
به خصوص  جهانی و کشورهای همسایه، 
جمهوری اسلامی ایران در کنار زلزله زدگان 
باشند. یادگار امام ضمن انتشار کلیپی در 
اینستاگرام نوشت: زلزله شدید و کم سابقه در 
همسایه عزیزمان افغانستان باعث تلخکامی 
است. به ویژه اینکه این مردم عزیز در شرایط 
مقابل  در  امکانات،  کمبود  و  محرومیت 
آسیب های این بلای طبیعی آسیب پذیرتر 
هستند. امیدوارم جامعه جهانی و کشورهای 
همسایه، به خصوص جمهوری اسلامی ایران در 

کنار زلزله زدگان باشند. 

برخورد بدون اغماض با متخلفان 
خطیب جمعه تهران گفت: برای اجرای 
قانون، میزان لازم است، قوه قضائیه هم نگهبان 
قانون است تا قانون پایمال و کمرنگ نشود و هم 
پاسدار امنیت مردم قانون مدار است. قوه قضائیه 
هم در مساله پیشگیری و هم در مساله درمان 
نقش دستگاه درمانی را در کشور به عهده دارد. 
در وهله اول سعی می کند تا جامعه در مسیر 
سلامت و هدایت گام بردارد و افراد مبتلا به 
هنجارشکنی، فساد و تجاوز نشوند و در وهله دوم 
اگر فردی گناه یا خلافی داشت دستگاه قضائی 
بدون هیچ اغماضی با آنها برخورد خواهد کرد. 
حجت الاسلام صدیقی تصریح کرد: قوه قضائیه 
رسالت خود را در دوران خاموش کردن آتش 
فتنه منافقان و آشوب های خیابانی که در سطح 
کشور راه انداختند نشان دادند، قوه قضائیه هر 
زمانی که موجی از مشکلات پیش آمده و مردم 
را نگران می کند مانند کشتی آرامش بخش 
نمی گذارند امواج مشکلات زندگی مردم را 

تخریب کند. 

 همگی باید نسبت 
به فساد حساس باشیم

امام جمعه قم بیان کرد: خانه ها، مدارس و 
مراکز اجتماعی و همه باید بدانیم مواد مخدر 
آسیب های فرهنگی و اجتماعی و اقتصادی به 
کشورمان وارد می کند و فرهنگ ما باید به سمت 
کنترل رشد مواد مخدر باشد. آیت ا... اعرافی 
تصریح کرد: از دستگاه های فرهنگی و مساجد 
و بسیج انتظار می رود برای اوقات فراغت نسل 
نو برنامه مناسب و دقیقی داشته باشند و نقش 
خانواده ها در این زمینه مهم است، موج های 
فساد سخت و سنگین است که دل هر انسان را 
به درد می آورد. عضو مجلس خبرگان رهبری 
خاطرنشان کرد: وظیفه عمومی همه است که 
نسبت به فساد حساس باشیم و این وظیفه 
همگانی است و دستگاه های فرهنگی باید بیش 
از پیش حضور فعال در این زمینه داشته باشند. 

 در کنار مردم 
افغانستان ایستاده ایم

سفیر و نماینده دائم ایران در سازمان ملل 
با ابراز همدلی با مردم و خانواده قربانیان زلزله 
اخیر در خوست افغانستان گفت: ما در این 
زمان سخت در کنار مردم افغانستان ایستاده ایم. 
مجید تخت روانچی گفت: جمهوری اسلامی 
ایران به مشورت با همسایگان افغانستان و 
همچنین شرکای منطقه ای و بین المللی از 
جمله سازمان ملل ادامه می دهد تا به افغانستان 
در دستیابی به صلح، امنیت و ثبات درازمدت 
کمک نماید. مجید تخت روانچی در سخنان 
خود در نشست شورای امنیت با ابراز نگرانی 
از اقدامات تروریستی اخیر در افغانستان 
گفت حملات منتسب به داعش و گروه های 
وابسته به آن در افغانستان گسترش یافته 
است و این روند بر درخواست مستمر جامعه 
بین المللی تاکید می کند که طالبان باید به 
مبارزه با تروریسم متعهد بوده و اطمینان حاصل 
کنند که افغانستان دیگر پناهگاه امنی برای 
گروه های تروریستی مانند داعش و القاعده 
نیست که نه تنها در افغانستان، بلکه مسئول 
اعمال وحشیانه تروریستی در سراسر منطقه و 

فراتر از آن بوده اند. 

خبـــر

فریدون مجلسی
 تحلیلگر مسائل بین الملل  

داریوش قنبری
فعال سیاسی اصلاح طلب

رئیس قوه قضائیه: 

قوه قضائیه مطلوب باید پناه مظلوم باشد
  سه قوه تعامل خوبی داریم

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه اظهار داشت: از نظر 
ما قوه قضائیه مطلوب این است که بتواند پناه هر مظلوم 
باشد و بتواند جلوگیری از هرگونه تعدی و تجاوز به 
حقوق فرد و بیت المال داشته باشد و باید زمینه هایی 
وجود داشته باشد و تحقق این امور مستلزم عواملی 
است و یکی از عوامل آن، نیروی انسانی در قوه قضائیه و 
قوانین است. حجت الاسلام محسنی اژه ای گفت: یکی 
از مسائل مهم، بودجه و استفاده از ظرفیت های مردمی 
است و ما باید در بسیاری از امور از توان مردم استفاده 
کنیم. وی درباره سند تحول قضائی افزود: اینکه قوه 
قضائیه بتواند یک سند تحول داشته باشد امر مطلوبی 
است و این سندی که در زمان آقای رئیسی، رئیس 
سابق قوه قضائیه و رئیس جمهور فعلی تدوین شد، در 
سند تحول دیده شد که این سند تحول ایستا نیست 
و می تواند در هر زمان ارتقا یابد. ما در زمانی که وارد 
شدیم دوره تحول و تعالی را مطرح کردیم و محورهایی 
را برای ارتقای سند پیش بینی کردیم. سند، خوب است 
ولی باید ارتقا پیدا کند. رئیس دستگاه قضا ادامه داد: 
یکی از خصوصیات سند تحول این بود که زمان بندی 

شود. رهبری بر زمان بندی تاکید دارند و بر همین اساس 
به صورت برنامه های کوتاه مدت و میان مدت و بلندمدت 
زمان بندی شد ولی برخی از امور نیاز به همراهی دولت 
و مجلس دارد، زیرا برخی نیاز به تغییر قانون دارد. 
بیش از ۰۹ درصد از موارد برنامه های کوتاه مدت انجام 
شده و ۰۷ درصد برنامه های میان مدت تامین شد و در 
زمینه برنامه های بلندمدت هنوز زمان داریم. به صورت 
کلی ما در راستای توسعه، از برنامه جلو هستیم. رئیس 
قوه قضائیه بیان کرد: ما یک نظام هستیم و این به هیچ 
وجه با استقلال سه قوه منافاتی ندارد، ولی با هم تعامل 
دارند. در این دوره هم ما همدیگر را خوب می شناسیم 
و بنده و آقای رئیسی در این ۰۴ سال با هم رفیق بودیم 
و با مجلس هم تعامل خوبی داریم.  گفت وگوهای بین 
قوای سه گانه ادراک بر موضوعات را افزایش می دهد و 
این تعامل ها ادامه دارد. رئیس عدلیه عنوان کرد: از بین 
بردن بسترهای فساد مهم است. دولت ها معمولاً دفتر 
بازرسی ویژه دارند و در این دوره شخص رئیس جمهور 
فردی را از ما برای آن دفتر خواست که فرد بسیار 
باسابقه ای هم معرفی شد. وی تاکید کرد: قوه قضائیه 

سعی بر این دارد که در قبال جرم و اجرا نشدن قانون 
با تمام جدیت ورود داشته باشد و یکی از زیبایی های 
عدالت، بدون تبعیض بودن آن است. دغدغه جدی من 
این است که به هیچ کس ظلم نشود و به هر کس ظلم 
شد، بتواند به قوه قضائیه پناه ببرد. محسنی اژه ای با 
تاکید بر لزوم برخورد با جرائم بر اساس وظیفه شرعی 
و قانونی، تصریح کرد: چه در این دولت و مجلس یا هر 
مجلس و دولت دیگری، اگر جرمی اتفاق بیفتد باید 
به وظیفه شرعی و قانونی عمل کنیم و این اتفاق هم 
می افتد. وی در ادامه با بیان اینکه »تا جایی که ممکن 
است، اگر ضرورت ندارد، فرد زندان نرود«، گفت: باید به 
کسی که فاسد و خائن نیست اما زمین خورده، کمک 
کنیم تا زندان نرود. قاضی القضات تصریح کرد: رهبر 
انقلاب همواره به قوای سه گانه در مورد ارتباط با مردم 
و حضور بین مردم تاکید دارند و استفاده از ظرفیت، 
فکر و توان مردم در طول چهار دهه گذشته به کمک 
ما آمده است و درصدد هستیم از کل ظرفیت مردم 
استفاده کنیم و دنبال مردمی سازی به معنای واقعی 

کلمه هستیم. 

با وجود ناامیدی های بسیار به از سرگیری مذاکرات وین و 
احیای برجام هنوز هم شاهد تحرکات دیپلماتیک از سوی طرفین 
برجام برای تغییر شرایط و ایجاد روزنه های امید برای بازگشت 
به مذاکرات هستیم.  هر چند که تصور نمی شود پس از صدور 
قطعنامه ضد ایرانی که اروپایی ها و آمریکا در شورای حکام آژانس 
بین المللی انرژی اتمی علیه ایران تصویب کردند؛ به همین سادگی 
ایران بخواهد با غربی ها به تعامل و مذاکره بپردازد. حداقل اینکه 
ایران تضمین های خاص خود را خواهد گرفت تا در میانه راه بازهم 
مذاکرات به نحوی متوقف نشود. البته در این میان می بینیم که 
برخی طرفین برجام مثل روسیه نیز تحرکات خاص خود را دارند 
و اخیرا نیز آقای سرگئی لاوروف برای دیدار و گفت و گو با مقامات 
کشورمان در خصوص مسائل برجام و روابط دوجانبه به تهران سفر 
کرده بود. اما نکته اینجاست که تا ایران و آمریکا به نتیجه لازم 
برای احیای برجام و بازگشت به مذاکرات وین نرسند تلاش دیگر 
طرف ها چندان مثمرثمر واقع نخواهد شد. چرا که خواسته ایران 
برداشته شدن تمامی تحریم هاست و این آمریکاست که تحریم ها 
را برقرار کرده و باید لغو کند. از طرف دیگر هر چند که تحولات 
و سفرهای دیپلماتیک زیادی طی چند وقت گذشته پیرامون 
احیای برجام انجام شده و مقصد بسیاری از سفرها نیز تهران بوده 
است اما واقع مطلب آن است که با توجه به شرایط فعلی و موضع 
طرفین، بسیار سخت و دشوار بتوان به از سرگیری مذاکرات و 
احیای توافق برجام امیدوار بود. این مساله مهم را نیز نباید از یاد 
برد که تاثیرگذاری هر یک از طرفین مذاکره به چه میزان است و 
قدر مسلم ایران و آمریکا به عنوان طرف های اصلی مذاکره سهم 
زیادی از تاثیرگذاری در این شرایط دارند. در حال حاضر نیز اگر 
طرفین برجام به واقع می خواهند که کار به سرانجامی برسد و 
حتی در بازگشت به مذاکرات نیز نتیجه ای عاید شود باید مجدانه و 
قاطعانه وارد مذاکرات شوند و نتیجه مذاکرات نیز در پایان مشخص 
شود. اینگونه نباشد که چند مذاکره صورت گیرد و سپس باز هم 
به دلایلی اعم از خواسته های نامعقول برخی طرفین مثل آمریکا 
دوباره مذاکرات به حالت تعلیق برود. باید مساله یک بار برای 
همیشه مشخص شود که اگر طرفین برجام می خواهند مشکل 
برجام حل شود به سمت و سوی حل و فصل آن بروند و اگر هم 
نمی خواهند رویکرد دیگری برگزینند. اما آنچه شاید شرایط را برای 
مذاکره مقداری مساعدتر می کند سفر آقای جوزپ بورل، مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا به تهران است که ممکن است از 
جانب غربی ها پیامی داشته باشد و در راستای از سرگیری مذاکرات 

نیز پیشنهاداتی را به مقامات کشورمان ارائه کند. 

مجلس یازدهم که با شعارهای زیاد در خصوص برنامه های 
اقتصادی و حل مشکلات معیشتی مردم و تصویب قوانینی در همین 
راستا تشکیل شد پس از گذشت چند ماه نشان داد که از همان ابتدا 
برنامه ای آنچنانی برای مشکلات اقتصادی نداشته و همین رویکرد 
را در مورد دولت مستقر فعلی هم پیاده می کند. حال اینکه چند 
وزیر را هم بخواهند استیضاح کنند عملا اتفاق خاصی نخواهد افتاد. 
به هر حال نمایندگان این مجلس با شعار بهبود وضعیت اقتصادی 
کشور توانستند رأی لازم را به دست آورده و به پارلمان راه یابند. 
اما تاکنون طرح و برنامه کارگشایی برای حل مسائل و مشکلات 
اقتصادی نداشته اند. اکنون نیز به نظر می رسد که با پیش کشیدن 
بحث استیضاح برخی از وزرا هیچ مشکلی حل نمی شود و باید 
چاره ای اساسی تر کرد. واقعیت این است که ما ندیده ایم که این 
مجلس قانون مناسبی را برای حل مسائل اقتصادی کشور به تصویب 
برساند. قوانینی که در زمینه مسائل اقتصادی تصویب کرده اند صرفا 
یک سری دستوری است که این قواعد در زمینه مسائل اقتصادی 
که منطق خود را دارند نمی توانند چندان کارگشا باشند. واقعیت 
این است که بخشی از تصمیماتی که مجلس گرفته تا حدود زیادی 
تصمیماتی است که در مسائل و مشکلات اقتصادی اتخاذ شده 
است. به هر حال مسائل و مشکلات کشور ریشه در مسائل اقتصاد 
کلان دارند و در واقع برخی نمایندگان مجلس به جای اینکه بیایند 
و مسائل و مشکلات کشور را در اقتصاد کلان حل کنند قوانینی که 
به تصویب رساندند نشان می دهد که چندان نگاه کارشناسانه ای 
به جهت اقتصادی به مسائل کشور ندارند. به هر جهت آنچه ما در 
مجلس دیدیم بیشتر نوعی نگاه عملکردی است که می خواهند با 
این عملکرد خود را از مسائل و مشکلاتی که در کشور وجود دارد مبرا 
جلوه دهند. به خصوص با نزدیک شدن به پایان دوره این مجلس 
در سال آینده این وضعیت وجه شدیدتری هم به خود خواهد 
گرفت. قدر مسلم سال آینده آخرین سال عمر مجلس فعلی است 
و نمایندگان رویکرد تقابلی بیشتری از جهت سوال یا استیضاح در 
مقابل دولتمردان خواهند گرفت تا نزد افکار عمومی خود را پر کار و 

ناظر بر اعمال و رفتارهای دولت نشان دهند. 

ویــــژه
ایران نباید به سمت سکولاریزم برود

آرمان ملی: امام جمعه موقت تهران تصریح کرد: روزی روزگاری 
شل حجابی و بدحجابی بود، اما الان برخی از کلان شهر ها به سمت 
بی حجابی کامل رفته اند؛ گاهی اوقات می بینیم که محبت سیدالشهدا 
حالا این فرد »بی حجاب« را به این مجلس کشیده است، چرا که 
برخی از افرادی که حجاب را رعایت نمی کنند، در عمق دلشان عاشق 
سیدالشهدا هستند و باید از این سرمایه برای گسترش حجاب و عفاف 
استفاده کرد تا ان شاءا... این خانم بی حجاب با مجلس عاشورایی شما 
متحول شود. حجت الاسلام احمد خاتمی بیان اینکه تأکید مقام 
معظم رهبری این است که این مجلس را هدفمند برگزار کنید و از 
این سرمایه برای تولید عمل صالح استفاده کنید، گفت: مادرانی که 
بچه های شیرخواره خود را به این مجالس می آورند، هدفشان این 
باشد که این مجالس نورانی آنان را به سمت عفاف و حجاب کامل ببرد. 

آرمان ملی: حجت الاسلام طائب پس از 13 سال 
فعالیت به عنوان رئیس سازمان اطلاعات سپاه جای خود 
را به سردار محمد کاظمی داد. طبق اعلام سردار رمضان 
شریف، سخنگوی سپاه سردار سرتیپ پاسدار محمد 
کاظمی با حکم سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل 
سپاه به سمت رئیس سازمان اطلاعات سپاه منصوب 
شد. همچنین، حجت الاسلام حسین طائب رئیس 
سابق سازمان اطلاعات سپاه نیز با حکم سرلشکر 
سلامی به سمت مشاور فرمانده کل سپاه منصوب شد. 
حجت الاسلام طائب در طول 13 سال ریاست خود بر 
سازمان اطلاعات سپاه خدمات بسیاری انجام داده که 
دستگیری روح ا... زم سرکرده شبکه »آمدنیوز« تنها یکی 

از اقدامات او در این نهاد اطلاعاتی و امنیتی است. 
 بررسی رویکرد طائب 

او در اسفند ۹8 با اشاره به موضوع قتل های زنجیره ای 
در اواخر دهه ۷۰ تصریح کرد: »برای ضربه زدن به هر 
نظامی ابتدا سازمان اطلاعات آن را از کار می اندازند و 
در قتل های زنجیره ای دشمنان می خواستند به سازمان 
اطلاعات ما ضربه بزنند که در این موضوع اطلاعات سپاه 
وارد شد و در یک عملیات و در یک روز ۴۰ خانه عملیاتی 
یکی از گروه های مربوط به این قضیه را شناسایی و 
عوامل آنها را دستگیر کرد.« مهر ۹8 بود که سپاه در 
بیانیه ای از دستگیری روح ا... زم سرشبکه سایت معاند و 
ضدانقلاب آمدنیوز در یک عملیات اطلاعاتی هوشمندانه 
توسط سازمان اطلاعات سپاه خبر داد. اقدام دیگر نهاد 
تحت مدیریت طائب بازداشت زاغری بود. رسانه ها 
نوشتند: نازنین زاغری تبعه ایرانی - انگلیسی است که 

توسط نیروهای سازمان اطلاعات سپاه در فرودگاه امام 
خمینی)ره( دستگیر و به کرمان منتقل شده است. یکی 
از موضوعات دیگری که طائب درباره آن اظهارات زیادی 
داشت به حوزه نفوذ باز می گردد چنانکه در سال ۹8 گفته 
بود »جریان نفوذ به دنبال وارد کردن عناصر خود به مجلس 
است.« وی سازمان تحت ریاست خود را در کنار شورای 
نگهبان قرار داده و گفته بود: »شورای نگهبان و اطلاعات 
سپاه مراقب هستند و نمی گذارند جریان نفوذ عناصر 
خود را به مجلس بفرستد.« رئیس سازمان اطلاعات 
سپاه  در سخنرانی خود گفته است: »هم اکنون یکی از 
اقدامات جدی دشمن، شبکه سازی در حوزه سیاسی و 
نفوذ در بدنه نظام است، از این رو شورای نگهبان مسئول 
جلوگیری از ورود شبکه نفوذ به درون نظام است.« وی 
خاطرنشان کرد: دشمن تلاش می کند که مشارکت را از 
طریق ناامیدی مردم، کاهش دهد تا نتیجتا، مجلسی در 
تراز انقلاب اسلامی شکل نگیرد، ولی قطعا موفق نخواهند 
شد، اما باید مراقبت های لازم هم انجام شود تا ضدانقلاب و 
عوامل نفوذی وارد مجلس نشوند و این هم به همت شورای 
نگهبان ان شاءا... محقق خواهد شد البته حتما باید دقت 
لازم هم صورت گیرد که حق الناس ضایع نشود. همشهری 
آنلاین در بهمن ۹۹ هم نوشت: »رئیس سازمان اطلاعات 
سپاه گفت: دستگاه اطلاعاتی نظام در مقابله با شبکه ها و 
عناصر نفوذی، شدت عمل به خرج داده و همکاری خوبی 
با سرویس های همراه منطقه ای و بین المللی برای تأمین 
امنیت داخلی و منطقه ای دارد. در مقابله با فتنه ها و 
فسادهای داخلی و در برابر خباثت های منطقه ای ورزیده 
شده ایم. ما در یک جنگ اطلاعاتی و امنیتی چند لایه 

هستیم و دستگاه های اطلاعاتی به پشتیبانی و حمایت این 
مردم عزیز دلگرمند. در طول عمر با برکت انقلاب اسلامی، 
هسته های اطلاعات مردمی تهدیدها را پس زده اند و به 
پشتوانه همین تکیه گاه، انشاا... سیطره اطلاعاتی خود را بر 
دشمن گسترش می دهیم و راه نفوذ آنها را خواهیم بست.« 
برخورد با مفاسد اقتصادی هم از جمله موضوعاتی بود که 

طائب بارها به آن اشاره کرد. 
 خدا قوت ها به طائب

پس از اعلام رسمی خداحافظی حجت الاسلام حسین 
طائب بود که کاربران اصولگرای فضای مجازی با انتشار 
متن های کوتاه از رئیس سابق سازمان اطلاعات سپاه 
تشکر کردند.  برخی توئیت ها که جهان نیوز منتشر کرد، 
چنین است: »بابت شکار روح ا... زم خدا قوت«، »خدا قوت 
بابت افشای باند نفوذی نازنین زاغری«، »بابت متلاشی 
کردن شبکه جاسوسی محیط زیستی ها، خدا قوت«، 
»بابت اشراف کامل امنیتی مرزهای شرق کشور، خدا 

قوت« و... 
 بازداشت چند متهـــــم مرتبط با تــرور 

شهید صیاد خدایی
در روز گذشته دادیار دادسرای دیوان عالی کشور 
و رئیس دفتر دادستان کل کشور درباره پرونده ترور 
شهید صیاد خدایی توضیح داد . علی اکبر بختیاری درباره 
پرونده ترور شهید صیادی گفت: در ابتدا شهادت این 
عزیز را به خانواده محترمشان تبریک و تسلیت عرض 
می کنم ما نیز آرزو می کنیم مشمول این شهادت ها شویم، 
بی شهادت مرگ با خسران چه فرقی می کند؟ او گفت: در 
این پرونده ها معذوریت هایی وجود دارد؛ زیرا دستگاه های 
امنیتی بتوانند اقداماتی در تعقیب پرونده را به خوبی 
پیگیری کنند. قطعاً نیروهای امنیتی به وظایف خود با 
جدیت ادامه می دهند. تا کنون چند نفر در خصوص این 

پرونده دستگیر شده اند. 

تغییر رئیس سازمان اطلاعات سپاه پس از 13 سال 

حسین طائب رفت، محمدکاظمی آمد

آرمان ملی: رئیس جمهور در بیست و ششمین 
سفر استانی خود به استان خراسان شمالی رفت و 
در دیدار اقشار و آحاد مختلف مردم و همچنین 
شورای اداری این استان با اشاره به اینکه شاخصی 
که به عنوان عدالت معرفی می کنیم به میزان 
ظرفیت های موجود است، تصریح کرد: فساد، فقر و 
بی عدالتی زیبنده نظام جمهوری اسلامی نیست و 
وضع موجود با وضع مطلوب متفاوت است. آمریکا 
بداند با ملت ایران نباید با زبان زور سخن بگویید. 

زبان زور جواب نمی دهد. 
اهم اظهارات آیت ا... سید ابراهیم رئیسی 

از این قرار است: 
 در آغاز شروع به کار دولت رشد اقتصادی 
کشور ۴ دهم درصد بود اما در حال حاضر و پس از 
چند ماه آخر سال گذشته از چهار دهم گذشته و در 
حدود ۵درصد است. رشد اقتصادی کشور نوید این 
را می دهد که می شود با پیگیری و برنامه ریزی ها 
زمینه رشد اقتصادی و ارزش پیدا کردن پول ملی 
در جامعه را فراهم کرد. کنترل تورم، وظیفه ما در 
دولت است، به دنبال گشایش اقتصادی و بهبود 
کسب و کار هستیم. کنترل تورم، بیماری کرونا، 
کسری بودجه و کالاهای اساسی از جمله مهم ترین 
برنامه های دولت از بدو شروع به کار بوده و همچنان 
نیز ادامه دارد. زمانی که در دولت کار را آغاز 
کردیم با ۴8۰ هزار میلیارد تومان کسری بودجه 
روبه رو بودیم و این موضوع برای همگان سوال 
بود که چگونه قرار است آن را پشت سر بگذاریم 
اما با افزایش تولید و فروش نفت توانستیم بدون 
استقراض از بانک مرکزی و چاپ پول امیدوارانه 

سال 1۴۰۰ را پشت سر بگذاریم. 
 دولت ماهانه 1۲ تا 13 هزار میلیارد تومان 
هزینه هایی که دولت های قبل انجام داده اند را 
پرداخت می کند. این هزینه هایی است که دولت 
مستقر انجام نداده و توسط دولت های قبلی انجام 
شده اما هزینه های آن را ما پرداخت می کنیم. 
مردم باید بدانند با قدرتی که خلق کرده اند بدون 
اینکه قراردادی را امضا کنیم و تعهد جدیدی را 
برای کشور بپذیریم با همان وضعیت سابق موفق 
شده ایم صادرات نفتی را به حد قابل قبول برسانیم.  
درآمدهای دولت افزایش پیدا کرده اما هزینه هایی 
نیز وجود دارد که در حال پرداخت آنها هستیم. 
۴8۰ هزار میلیارد تومان کسری بودجه، افزایش 
حقوق و دستمزد و غیره مواردی است که از طریق 
افزایش درآمدهای کشور در حال پرداخت است. به 
عنوان خدمتگزار مردم تلاش می کنیم تا راه های 

برون رفت از مشکلات فعلی را پیدا کنیم و جز این 
موضوع به چیز دیگری فکر نمی کنیم. 

 همه بدانند که برای مأیوس کردن دشمن باید 
در جهاد تبیین مشارکت نمایند تا تیر دشمنان به 
سنگ بخورد. هر فردی در هر جایی و هر مسئولیتی 
که دارد باید تلاش کند تا مردم امیدوار شوند. 
هر کسی که با قلم و بیانش سبب ناامیدی مردم 
شود، خواسته یا ناخواسته و دانسته یا ندانسته در 
جهت راهبرد دشمن حرکت کرده است. در کل 
کشور به اندازه ۵۰ سال پروژه  نیمه تمام وجود 
دارد و با کمبود های اعتباری که وجود دارد قطعاً 
 نمی توانیم برای همه آن ها اعتبار تعیین کنیم. 
وی ادامه داد: در همین راستا پروژه های اولویت دار 
را برای تکمیل در برنامه خود قرار می دهیم تا آثار 

و برکات آن ها هرچه سریع تر نصیب مردم بشود. 
 امروز به برکت اقتدار و عزتی که شما مردم 
خلق کردید، بدون اینکه قراردادی امضا کنیم یا 
تعهد جدیدی برای کشور بپذیریم، فروش نفت 
را به حد قابل قبولی رساندیم، در حالی که قبلا 
می گفتند امکان فروش نفت نیست. تامین کسری 
بودجه ۴8۰ هزار میلیاردی و پرداخت بدهی های 
مربوط به گذشته از محل افزایش درآمدهای ناشی 
از همین افزایش فروش نفت حاصل شده است. 
دنبال عادلانه کردن حقوق و دستمزدها هستیم، 
به همه اقشار جامعه می گویم که درخواست های 
هیچکدام تان درباره حقوق و مزایا نادرست نیست، 
اما اجازه دهید عدالت را در پرداخت حقوق اجرا 
کنیم تا همه راضی باشند. می توان در تهران نشست 
و گزارش ها را از استان ها دریافت کرد، اما شنیدن 
کی بود مانند دیدن. حضور در کنار دامدار، کشاورز، 
استاد، دانشجو، بازاری و کسبه درک متفاوتی به 
انسان می دهد و بنده به این تجربه افتخار می کنم. 
ممکن است برخی که سفرهای استانی دولت را 
مورد سرزنش قرار می دهند، تجربه دیدارها و حضور 
در جمع مردم را نداشته باشند که به آنان توصیه 
می کنم چنین دیدارها و حضورهایی را تجربه کنند. 
 اگر پول ملی بی ارزش شود، هر چه هم حقوق 
افراد را افزایش دهیم، باز هم حریف تورم نمی شویم. 
تورم حتما باید مهار شود. دولت مردمی از ابتدای 
کار خود به دنبال مهار شیوع کرونا، رفع کسری 
بودجه، تامین مطمئن کالاهای اساسی و مهار 
تورم بود که این مسائل همچنان در دستور کار قرار 
دارند. از وضعیت زندگی مردم عزیزمان در شهر و 
روستا اطلاع دارم، بنده مرتب در میان مردم حضور 
دارم و واقعاً نه فقط هیچ شبی، بلکه هیچ ساعتی 

نیست که از زندگی مردم غفلت کنم. شبانه روز 
دنبال این هستیم که هر چه سریع تر مشکلات 
کاهش پیدا کند و مردم شاهد رشد اقتصادی باشند 
و گشایشی در زندگی و کسب وکارها ایجاد شود. به 
عنوان نماینده شما مردم، به آمریکایی ها می گوییم 
که بدانید با ملت ایران نباید با زبان زور سخن 
بگویید. زبان زور جواب نمی دهد. این ملت جنگ 
را با پیروزی و اقتدار پشت سر گذاشت و در این ۴۰ 
ساله مقاومت کرده است. این ملت حتماً در جنگ 

اقتصادی و جنگ رسانه ای نیز پیروز خواهد بود. 
 شاخصی که به عنوان عدالت معرفی می کنیم 
به میزان ظرفیت های موجود است، فساد، فقر و 
بی عدالتی زیبنده نظام جمهوری اسلامی نیست و 
وضع موجود با وضع مطلوب متفاوت است. اساس 
این دولت و نظام براساس ارتباط با مردم و بر پایه 
عدالت است. من به نیروی انسانی کارآمد اعتقاد 
دارم ولی بیشتر از آن به نیروی انسانی کارآمد 
تحول خواه و تحول آفرین اعتقاد دارم. در ادارات 
دیده ام که رئیس سازمان عوض شده و اتفاقات 
خوبی افتاده است و در جلسه مدیران عرض می کنم 
که از مدیران انتظار می رود که کار تحولی انجام 
دهند چرا که در شرایط تحولی عقب ماندگی ها 
جبران می شود. دولت ما دولت مساله است نه پاک 
کردن صورت مساله، باید مساله در این دولت حل 
شود و آن به وسیله دست توانای مدیران مقدور 

است. 
 مردم باید احساس کنند که قرار است که 
اتفاقی بیفتد. باید روحیه تحولی اتفاق افتد و روحیه 
تحولی نیاز به همکاران تحولی دارد و در متن ادارات 
و سازمان ها باید همکارانی به کار گرفته شوند 
که دارای روحیه تحولی باشند؛ کشور ما نیاز به 
پیشرفت دارد. ما بنا داریم که رشد اقتصادی را به 
8 درصد برسانیم و برای این موضوع هدف گذاری 
کردیم. افزایش سرمایه گذاری و بهره وری باید در 
دستور کار قرار گیرد و در حال حاضر بوروکراسی 
اداری ما با این اهداف در تضاد است. باید بانک ها 
سرمایه گذاری کنند تا تولید نیز افزایش پیدا کند، 
میدان دادن به بخش خصوصی باید عملیاتی شود و 
وظیفه دولت نیز تنها نظارت و حمایت باشد. در هر 
زمینه ای که دولت از مردم کمک گرفت، موفقیت 
حاصل شد و در هر کجا که نقش مردم کمرنگ 
شد، دولت نیز با شکست مواجه شد. به دنبال 
ایجاد اشتغال واقعی هستیم، در دولت سیزدهم 
گزارش های نادرست نمی دهیم و باید با شفافیت 

با مردم سخن بگوییم. 

باید با دنیا با زبان 
بین الملل حرف بزنیم

رئیس مجلس درباره دوره سربازی، 
گفت: کاری که مجلس یازدهم انجام 
داد این بود که مصوب کرد حداقل 
حقوقی که کارگران دریافت می کنند را 
سربازان متاهل هم دریافت کنند. بیش 
از ۵۰۰ هزار جوان ایرانی درگیر این 
مساله هستند و گاهی برخی به سربازی 
می رفتند و چون پول نداشتند تا یک 
سال به مرخصی نمی آمدند، اما اکنون با 
قانون مجلس، متوسط دریافتی سربازان 
بیش از 3 میلیون تومان باید باشد. تاکید 
کرد: باید با دنیا با زبان بین الملل حرف 
بزنیم. محمدباقر قالیباف گفت: اقدامات 
قابل توجهی در مجلس یازدهم انجام 
شد و در ابتدای کار، قانون رفع تحریم ها 
تصویب شد. وی تاکید کرد: باید با دنیا 
با زبان بین الملل حرف بزنیم. وی متذکر 
شد: امروز در کنار جهاد تبیین نیازمند 
جهاد تصمیم نیز هستیم و ما در دفاع از 
حقوق مردم با هیچ کس رودربایستی 
نداریم. رئیس مجلس با تاکید بر اینکه 
نباید برای کار نکرده پز دهیم، اظهار کرد: 
باید تمام کارهایمان را به تمام معنا انقلابی 

انجام بدهیم. 

 انتظارات جامعه 
بسیار بالا است

معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: 
کسی خود را عقل کل نمی پندارد، اما 
دشمن هم از همه ابزارها استفاده می کند. 
باید این نکته را در نظر گرفت که فضا 
را نباید تیره و تار کرد، به عنوان مثال 
گفته می شود بنزین گران می شود. باید 
آن روی صفحه را هم دید. سید محمد 
حسینی با تاکید بر همکاری همه قوا با 
دولت تصریح کرد: افرادی که وارد کار 
می شوند باید انقلابی بمانند. رهبری 
گفتند امروز دولت اقداماتی که در دست 
دارد، اقدامات مهمی هستند که همه باید 
کمک کنند. در حقیقت دولت نمی تواند 
به تنهایی این بار را به دوش بگیرد. در حال 
حاضر برخی می خواهند امام به فراموشی 
سپرده شود و چهره لیبرالی از او باقی 
بماند. معاون پارلمانی رئیس جمهور در 
پایان یادآور شد: همکاری دولت و مجلس 
رو به افزایش است کما اینکه درباره جوانی 
جمعیت این اتفاق افتاد و بلافاصله پس 
از تصویب قانون آن، ستاد تشکیل شد. 
نکته دیگر این است که انتظارات جامعه 
بسیار بالا است و نمی توان همه آنها را 

برآورده کرد. 

رئیس جمهور: 

رشد اقتصادی به بیش از ۴ درصد رسید
   فساد، فقر و بی عدالتی زیبنده نظام جمهوری اسلامی نیست وآمریکا بداند با ملت ایران نباید با زبان زور سخن بگوید

آمارهای طلاق بسیار 
وحشتناک است

امام جمعه تبریز با بیان اینکه سواد 
زندگی در خانواده بسیار مهم است، 
تصریح کرد: انتخاب در خصوص 
همسر موضوع پراهمیتی است و باید 
مراقب بود تا شیوه انتخاب کاری 
نکند که اولین غزل سروده شده بین 
آنها، جدایی باشد. حجت الاسلام  آل 
هاشم متذکر شد: طبق آمار در سال 
۹۴ برای طلاق ، 13.1 درصد طلاق ها 
زیر یکسال اول زندگی، ۲۴ درصد در 
دو سال زندگی، 33.3 درصد زیر سه 
سال و ۴۰.۹ درصد زیر چهارسال و 
۴۷.3 درصد زیر پنج سال اول زندگی 
اتفاق افتاده است. این آمارها بسیار 
وحشتناک است. طلاق در سال های 
اول زندگی نشات گرفته از انتخاب 
نادرست است. وی خاطرنشان کرد: 
کشور ما به جمعیت و فرزندآوری نیاز 
دارد و این مساله ای نیست که پشت 
گوش انداخت. خطیب نماز جمعه 
تبریز یادآور شد: سن متوسط ازدواج 
دختران ایرانی ۲۵ سال شده است و 
متوسط سن اولین فرزندآوری بالای 
۲۹ سال است و این نشان می دهد 
که دیگر او فرصت زیادی برای 

فرزندآوری دیگر ندارد. 


